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az az összeg, amely a liáboruoilcozta károk 
rovására a számvevőség által külön e célra 
vezetett ,nyilvántartás alapján számszerűleg 
megállapítható. 

Bemutatta még Balogh Károly a bizott-
ságnak a vagyonleltárt, amelynek adatai a 
következők: Tiszta vagyon 1915 év végén 
55,900,666.96 korona, tiszta vagyon 1916 év 
végén 56.513,267.68 korona, mutatkozik va-
gyonszaporodás 612,600.72 korona, az 1916 
évi leltár szerint az összes vagyon 91 millió 

•433,390.67 korona. Teher 34.920.022.99 ko-
rona. Tiszta vagyon az 1916 év végével 
56-513,267.68 korona. 

A fönt jelzett 612,600.72 korona vagyon 

növekedés a következő tételek egybevetése 
után jelentkezik: A vagyon szaporodott az 
épületek értékénél, a közkutaik tételénél, a 
termesztmények, és anyagoknál, a bútorok, 
szerek es eszközök, cselekvő tőkéknél, cse-
lekvő hátralékoknál és készpénzben, össze-
sen 3.614,562.83 koronával. A vagyon apadt 
a földek értékénél, szenvedő tőkék gyara-
podtak, .szenvedő hátralékok gyarapodtak, a 
mi összesen 3.001,962.11 korona. Mutatkozik 
tehát a fönti vagyonnövekedés 612,600.72 
korona. 

A bizottság a beterjesztett jelentéseket 
hozzászólás nélkül tudomásul vette és ,a köz-
gyűlésnek elfogadásra ajánlja. 

a kisebb lesz, ki nem fizeti- Jogosan csak ezt 
áz árat követelheti a légszeszgyár mindad-
dig, amig a ,város kérését nem teljesiti, vagy 
a nagyobb összegen való számlázást a biró-
ság meg nem Ítéli peki. Minderről a hatóság 
részletes hirdetményben fogta tájékoztatni 
a polgárságot. 

A polgármester a városi párt 
megalakulásáról. 

(Saját tudósítónktól.) A magyar városok 
országos kongresszusán fölmerült a terv, 
hogy a parlamenti képviselők legújabb vál 
lassítási idejére parlamenti városi pártot 
szerveznek. Ez az uj parlamenti párt függet-
lenül minden ma létező politikai párttól a. 
magyar városuk jövendő, eddiginél hatalma-
sa hl) arány-ókban való fejlesztésén dolgoz-
nék. Az a jelszó, hogy a békés' idők elérke-
zéiét minden téren fölkészülve kell várnia 
Magyarorszignak. Hatalmas föladatok várnak 
gyors megoldásra, amint elcsendül a fegyver-
zaj. És ezeknek a. feladatoknak sorában első 
helyi n áll a közgazdasági és közigazgatási 
viszonyok konszolidálása. A konszolidáció 
hatalmas munkájában való részvételnél első 
helyen állanak a magyar városok, amelyek 
népe most küzd, vérzik sé amely a régi -fa-
lak közé visszatérve a tovább-fejlődés lehető-
ségét áliitja. (Miután pedig a magyar váro-
sok érdekeit eddig nem képviselték a meg-
érdemelt módon a törvényhozásban, megala-
kít,,iák a városi,pártot. 

;A pártalakitáara az első lépések már meg 
is történtek, legközelebb befejezik az előké-
szítő munkálatokat. Az első az, hogy a ma-
gyar városok pénzügyi helyzetének szanálása 
és jövő Ifgjlődósének biztosítása politikai 
párt különbség nélkül ugy a nemzetnek, mint 
a parlamentnek Icgvitáli.sabb érdeke. És köz-
tiníomásii dolog az ás, hogy amint a háboru 
ideje alatt a legsúlyosabb föladatok a vidéki 
városokra hárultak, ugy a- háboru után be-
láthatatlan mértékben fognak fokozódni ezek 
a föladatok, amelyek eredményes elvégzésétől 
függ az ország jövője. Hogy ezeket a, fölada-
tokat a városok sikeresen oldhassák: meg, 
ahhoz elsősorban a városok uj pénzügyi erő-
forrásainak megteremtésére van szükség. 
Ehhez képest alakulnak a városi párt pro-
grammpontjai, amelyek közül legfontosab-
bak a következők: >a városok pénzügyi ön-
állósítása, a városi törvény helyes revíziója* 
az állami és városi föladatok célszerű meg-
osztása, az állami és városi adózási rendszer 
megfelelő átalakítása és a városi lakosság 
erkölcsi és anyagi érdekeinek megvédése. Az 
uj pénzügyi erőket igénylő uj kötelességek-
nek azonban -a városok, amelyeknek a fön-
tebbi -pregranuuipontok megvalósítása közös 
érdeke, csa'k ugy tudnak megfelelni, ba au-
tonómiájuk nagyabb lesz és uj jövedelmi for-
rásaik biztositá-sának .nem lesz akadálya. A 
kormány ellenőrzése eddig ugyanis megkö-
vetelte, hogy az anyagi és erkölcsi fejlődés-
re: nézve szükséges törvényhatósági határoza-
tokat jóváhagyás végett föl kellett terjesz-
teni ró hónapok teltek el, amig többszöri sür-
getésre és személyes intervencióra sikerült a 
jóváhagyást kieszközölni, sokszor pedig, 
amikor a városok pénzügyi érdekei az állani 
pénzügyi céljait érintették, a törvényható-
ságok légiidvösehb határozatait megváltoz-
tattálk, vagy megsemmisitették. Igy ezeknek 
az összekapcsolódott közös érdekeknek öjsz-
Sizaséigéből tervezik a városi párt megterem-
tését:. 

A/ Délmagyarország munkatársa kérdés-
sel fordult dr. Somogyi Szilveszter polgár-
mesterhez, hogy milyen stádáaimíban van je-
lenleg a városi párt megalakításának ügye, 
A polgármester válasza, a következő: 

Befejeződött a légszeszgyári könyvek átvizsgálása. 
— A város mérnök-kiküldöttje szerint 

(Saját tudósitónktól.) Még a múlt ev 
novemberében történt, hogy ,a szegedi gáz-
gyár kérvénnyel fordult a közgyűléshez, a 
mélyben a szerződésileg megállapított vil-
lany és légszeszárak 30—<50 százalékos föl-
emelését kérte a szén és egyéb anyagok 
drágulására való hivatkozással. A gázgyár 
ebben a kérelmében azt hangsúlyozta, hogy 
amennyiben a törvényhatósági bizottság nem 
teljesiti kérelmét, kénytelen lesz üzemét be-
szüntetni. 

A novemberi közgyűlés tárgyalta a gáz-
gyár kérvényét és a tanács javaslatára el-
utasította a kérelmet- A gázgyár a közgyű-
lés határozatát követőleg beadványt intézett 
ít belügyminiszterhez, amelyen hosszan fel-
sorolta. milyen kárai vannak abból, hogy az 
egységárakat nem emelik föl. A beadvány-
hoz egy kúriai döntést is csatolt hiteles má-
solatban. amely kúriai döntés kimondja, hogv 
Pécs város lakói a szerződés ellenére is a 
'gázgyár által .számitott magasabb árat tar-
toznak megfizetni, miután beigazolást nyert, 
liogy a szerződés szerinti arak mellett a lég-
szeszgyár üzemét csak deficittel folytathat-
ná. A belügyminiszter a beadványt leküldte 
Szeged hatóságának 'elintézés végett. A ta-
nács ezt a belügyminiszterhez intézett kérel-
met is bevitte a közgyűlés elé. azzal a ja-
vaslattal, hogy a kérést újólag utasitsa el a 
közgyűlés. A törvényhatósági bizottság is-
mét elfogadta a tanács javaslatát és a gáz-
gyárat kérelmével elutasította. 

Ezt követőleg - a mult hónapban — 
a légszeszgyár a hatóság és a közönség leg-
nagyobb meglepetésére hirdetményt tett 
közzé, amelyben bejelentette, hogv március 
22-tői kezdve a fölemelt egységárak mellett 
Számlázza a fogyasztást. Ugyanezt a tényt 
tudomására hozta a gázgyár a tanácsnak 
egy beadványban is. A tanács erre bizott-
ságot küldött ki a légszeszgyárba, hogy a 
könyvekből állapítsák meg, vájjon tényleg 
ráfizetés mellett folytatja-e üzemét a gáz-
gyár a mai villany és légszesz-egységárak 
mellett. 

A kiküldött bizottság — mint azt már 
megírta a Délmagyarország — .a napokban 
(megkezdte munkáját, amelyet csütörtökön 
délután be rs fejezett. Érdeklődtünk a bizott-
ság munkájának eredménye iránt fíaocz 
•Károly városi mérnöknél, aki a következő-
ket mondta: 

— Csütörtökön bevégeztük a gáz- és viJ-
Jatiytermelósre vonatkozó adatok összehason-
lítását. Megvizsgáltuk az 1916. évi üzletmene-
tet ós összehasonlított lik az 19:17. évi üzlet-
menet eddigi eredményeivel, hogy megálla-
píthassuk, a szén drágulásával mennyire 
drágult meg a légszeszgyár üzeme. 

A számításuk szerint a légszeszgyár 
J916-ban még 3 korona 60 filléres szénnel dol-
gozott. Az ujabb (kötések szerint azonban 
ugyanez a szén már 8 koronába, legjobb eset-
ben 7 korona 50 fillérbe kerül. Az üzem te-

a légszeszgyár nem fizet rá üzemére. — 

J hát tényleg megdrágult, még pedig 100—120 
j százalékkal. 

A bizottság tehát tényleg ugy találta, 
hogy a mai egységárak mellett a. gázgyár 
ráfizet üzemére? — kérdeztük Buócz Károlyt. 

— Nem — mondta Buocz — arról, hogy a 
gázgyár ráfizessen üzentére, szó sem lehet. 
Az elibénk terjesztett adatokból ráfizetést, 
vagy annak csak lehetőségét Is, nem lehetett 
megállapítani. Mindössze ártól lehet szó, hogy 
a gázgyár a szén drágulása következtében 
kevesebbet fog kei esni, mint keresett az előző 
é rekbert. 

Érdeklődtünk Scidtéty Sándor városi 
főszám vevőnél is, hogy mi volt a vizsgálat 
eredménye. 

— Sajnálom, erre még nem tudok vála-
szolni • - mondta kérdésünkre a főszámvevő. 
—- A vizsgálatról szóló jelentést fíózsó Ferenc 
alszámvevő ma beterjesztette hozzám, azon-
ban még nem volt időm a jelentós áttanul-
mányozására. Véleményemet majd a jelen-
tés alapján fogom kifejteni a tanácsnak. 

Pongrácz Albert, a szegedi légszeszgyár 
igazgatója igy nyilatkozott: 

— A vizsgálatot tényleg befejezte a bi-
zottság. Hogy mit állapitóltaik meg, nem 
tudom, de a helyzet az, hogy a jelenlegi 
egységárak mellett a társaságnak körülbe-
lül 6 milliós tőkebefektetése másfél-két szá-
zalékos kamatveszteséggel járna. Ha az egy-
ségárak fölemelése iránti kérelmünket telje-
sítenék. egy egész öt, vagy hattized száza-
lékkal kamatozna a tőkebefektetés az előző 
évi öt és fél százalékos kamatozással szem-
ben. 

— A gyárunk ügyésze a napokban Bu-
dapestre-utazik és kikéri a Központi Gáz- és 
Vi 1 honossági Részvénytársaságnak, a mel y-
nek a szegedi telep fiókja, utasítását. Én ma-
gam azt hiszem, a központ utasítani fogja az 
ügyészt a város elleni kártérítési pör megin-
dítására. március 22-ig visszamenőleg. 

— Hangsúlyozni Ikfivánom, mi kérelmün-
ket a vizsgálat eredményitől függetlenül főn-
tart luk és ha nem teljesitik azt, a kártérítési 
pört a város ellen minden bizonnyal meg-
indítjuk. 

A légszeszgyár a legközelebbi számlá-
kat kettősen fogja kiállítani. Fel (fogja .tün-
tetni követelését a régi. szerződés szerinti 
egységárak és az uj, általa egyoldalúan föl-
emelt egységárak alapján. Mindenki a régi 
áron tartozik számláját kiegyenlíteni, az 
áramszolgáltatást a/vállalat csak attól tagad-
fiatja meg, aki a szerződéses árat, amdlyik 


